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 بهبود معیشت کارگران، معیار وزارت کار 
در تعیین دستمزد

معاون وزیر کار بهبود وضعیت معیش�تی کارگ�ران را معیار اصلی وزارت 
مردم در تعیین حداقل دس�تمزد س�ال آینده دانس�ت و اب�راز امیدواری 
کرد:حداق�ل حق�وق کارگران در س�ال ۱۴۰۱ تامی�ن کنن�ده دغدغه ها و 

معیشت زندگی کارگران باشد.
به گزارش ایس��نا، بس��یاری از کارشناسان و فعالان حوزه کار معتقدند فاصله بین 
حداقل دس��تمزد و خط معیش��ت کارگران باید کاهش یابد تا دستمزد دریافتی به 

کارگران قدرت خرید بدهد.
به زعم آنها یکی از مسایلی که موجب تقویت و بهبود وضع معیشت کارگران می 
ش��ود، واقعی شدن دستمزدها است که با اجرای صحیح ماده ۴۱ قانون کار محقق 

می شود.
علی حس��ین رعیتی فرد - معاون رواب��ط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
بهبود وضعیت معیش��تی کارگران را معیار اصلی وزارت مردم در تصمیم گیری ها 

برای تعیین حداقل حقوق و دستمزد در سال ۱۴۰۱ می داند.
وی با اش��اره به مش��خص شدن هزینه س��بد معیش��ت کارگران می گوید: سبد 
معیش��تی کارگران بر اساس بررس��ی های انجام شده از مراجع رسمی ۸ میلیون و 
۹۷۹ هزار تومان  تعیین شد که این سبد شامل ۳۶.۵ درصد اقلام خوراکی و ۶۳.۴ 

درصد اقلام غیرخوراکی است.
آنطور ک��ه معاون روابط کار وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفته حداقل حقوق 
و دستمزد با توجه به شاخص های مرکز آمار ایران و بانک مرکزی با حضور شرکای 
اجتماع��ی و »نمایندگان کارگریی  و کارفرمایی« تعیین خواهد ش��د و امید اس��ت 
براساس کارشناسی صورت گرفته و حضور فعالانه نمایندگان کارگری و کارفرمایی، 
حداقل حقوق کارگران در س��ال ۱۴۰۱ تامین کننده دغدغه ها و معیش��ت زندگی 

کارگران باشد.
در روزهای اخیر، هزینه ماهانه سبد معیشت خانوارهای کارگری ۸ میلیون و ۹۷۹ 
هزار تومان تعیین شد با این حال کارشناسان و فعالان حوزه کار و مقامات کارگری 

بر این باورند که هزینه های سبد معیشت کارگران بیش از این میزان است.
چنانچه ناصر چمنی - کارشناس حوزه کار - در گفت وگو با ایسنا تاکید دارد که 
سبد معیشت کارگران با درنظر گرفتن هزینه های آموزش، پوشاک و ایاب و ذهاب 
بیشتر از این رقم است و اگر آن را با آیتم های اعلام شده از سوی سازمان جهانی 

کار محاسبه کنیم، بالاتر خواهد رفت.
به گفته وی، در س��الهای اخیر علیرغم تلاش های صورت گرفته از سوی شرکای 
اجتماعی برای محاس��به و تعیین هزینه س��بد معیشت، نتوانسته ایم به سبدی که 

برای معیشت کارگران تعریف کردیم، نزدیک شویم.
فتح الله بیات - فعال کارگری- در گفت و گو با ایسنا معتقد است: در بحث حقوق 
و دس��تمزد کارگران، سبد معیشت حائز اهمیت اس��ت و اگر سبد معیشت به طور 

واقعی تعیین شود، کارگران به خط فقر نزدیک می شوند.
او می گوید خط فقر برگرفته از هزینه های س��بد معیش��ت اس��ت ولی به دلیل 
آنکه به درستی اعلام نمی شود هیچگاه نتوانسته ایم آن را مبنای محاسبه حداقل 

دستمزد شاغلان و نیروهای کار قرار بدهیم.
به گفته این فعال کارگری، در تعیین حقوق و دس��تمزد کارگران هم سبد هزینه 
معیش��ت و هم خط فقر باید درنظر گرفته ش��ود تا بر مبن��ای آن مزد واقعی برای 

کارگران پیش بینی و تصویب شود.
در س��الهای اخیر شکاف و فاصله بین حداقل دس��تمزد و خط معیشت کارگران 
افزایش داش��ته و این مس��أله در افت ش��دید قدرت خرید خان��وار تاثیرگذار بوده 

است.
به گزارش ایسنا، با توجه به تاکید وزارت کار بر لزوم توجه به معیشت کارگران در 
تصمیم گیری های مزدی، انتظار می رود حداقل دستمزد و دریافتی کارگران برای 
سال آینده به گونه ای تعیین شود که عقب ماندگی های مزدی کارگران در سالهای 

گذشته را جبران کند و قدرت خرید آنها را بهبود بخشد.

:رئی�س  اقتص�ادی  عص�رآزادی / س�رویس 
س�ازمان مدیری�ت و برنامه ری�زی آذربایجان 
شرقی بر لزوم ایجاد ردیف اعتباري برای جبران 
خسارات ناش�ي از خش�كي دریاچه ارومیه در 

سطح ملی تاکید کرد.
به گزارش عصرآزادی آنلاین، محمد فرش��کاران در 
دیدار مدیرعامل ش��رکت آب منطقه ای استان اظهار 
کرد: اگر پروژه های احیای دریاچه ارومیه بدون اینکه 
به س��رانجام رس��د به حال خود رها شود، جغرافیای 

وسیعی از کشور را تحت تاثیر قرار خواهد داد.
وی افزود: در این بین استان های آذربایجان شرقی و 
غربی، کردستان و سایر استان های همجوار بیشترین 
آسیب را دیده و کل پتانسیل ها و ظرفیت های منطقه 

از بین خواهد رفت.
فرش��کاران با اش��اره به معضلات مرتبط با بحران 
دریاچه ارومیه ابراز داش��ت: این بح��ران ملي بوده و 
تهدیدات مهمي از این بابت مي تواند متوجه اس��تان 
باش��د و لازم است در سطح ملي ردیف اعتباري براي 
جبران خسارات ناشي از خشکي دریاچه ارومیه براي 

استان ایجاد شود.
رئیس س��ازمان مدیریت و برنامه ریزی آذربایجان 

ش��رقی همچنین تش��کیل مجدد جلسات ستاد احیا 
و کمیته مس��تقل مدیریت بح��ران دریاچه ارومیه را 

ضروری برشمرد و گفت: اگر همدلی، وفاق و همکاری 
نباشد، همه امور حالت رفع تکلیف خواهد داشت و به 

نتایج مورد انتظار نخواهیم رسید.
وی در بخ��ش دیگری از صحبت های خود پیگیری 
جدی پ��روژه انتقال آب ارس به تبریز را نیز بس��یار 
حیاتی دانس��ت و اف��زود: پروژه های آبی س��نگین و 
زیربنایی بوده و بخ��ش جدایی ناپذیر مناطق متبوع 

محسوب می شوند.
تصوی�ب فاین�اس 5۱۰ میلی�ون یورویی برای 

پروژه انتقال آب ارس به تبریز
در ای��ن دی��دار مدیرعامل ش��رکت آب منطقه ای 
آذربایجان ش��رقی به ارائه گ��زارش آخرین وضعیت 
اج��رای پروژ ه های آبی اس��تان پرداخ��ت و گفت: از 
فاینان��س 2۰۰ میلیون یورویی خط انتقال زرینه رود 
ب��ه تبریز رقم ۱۷۵ میلیون یورور را جذب کرده  ایم و 
2۵ میلی��ون یورو نیز به بانک ه��ای ایران انتقال داده 

شده است.
یوس��ف غفارزاده با اش��اره به تصویب فایناس ۵۱۰ 
میلی��ون یوروی��ی پ��روژه انتقال آب ارس ب��ه تبریز، 
توضی��ح داد: ح��دود ۳۵ کیلومت��ر از این خط ۱۴۰ 
کیلومت��ری اجرا و مق��رر ش��ده ۱۰۵ کیلومتر باقی 
 مانده با ترک تش��ریفات توسط قرارگاه خاتم الانبیاء 

اجرا شود.

لزوم ايجاد رديف اعتباري ملی برای جبران خسارات خشكي درياچه ارومیه

رئیس مجمع فعالان اقتصادی هشدار داد

خطر تعديل نیرو در بخش صنعت
سازمان حمایت اعلام کرد

مجوزی برای افزايش قیمت لوازم خانگی نداديم
رئی�س مجمع فع�الان اقتصادی می گوید تصویب نش�دن 
ط�رح حمایت از کارخانجات و واحده�ای صنعتی و تولیدی 
در مجلس می تواند برای واحدهای تولیدی مشکل ساز شود.

محمدرضا حس��ینا، در گفت و گو با ایس��نا، اظهار کرد: این طرح 
در صورت تصویب می توانس��ت اضطراب و فشارهای موجود بر روی 
تولیدکنندگان را به میزان زیادی کاهش دهد. این در حالی است که 
تولیدکننده امروز با فشارهای زیادی در زمینه تهیه مواد اولیه، دور 
زدن تحریم ه��ا و همچنین افزایش هزینه حمل و نقل کالاها روبرو 
است و مس��ائل قضایی هم می تواند مزید بر علت چنین فشارهایی 
باشد. همچنین این طرح می توانست علاوه بر جلوگیری از توقف تولید، تاثیر به سزایی در افزایش ظرفیت تولید 
نیز داش��ته باش��د.  به گفته وی، در شرایط فعلی تولیدکنندگان به شدت از سوی دستگاه های پول ستان همچون 
بانک ها، سازمان تامین اجتماعی و سازمان امور مالیاتی تحت فشار قرار دارند، در حالی که اجرایی شدن این طرح 
موجب می شد که تولیدکننده انرژی و توان بیشتری را صرف افزایش ظرفیت تولید و توسعه فعالیت هایش کرده 
و در عین حال خیالش از بابت تعطیل شدن کارخانه و بنگاه خود به واسطه مجازات حبس یا تملک اموال راحت 
باشد. در هیچ کجای دنیا وضعیت بخش تولید به این شکل نیست که تولیدکننده ای پس از سال ها فعالیت صادقانه 
به دلیل اختلاف با بانک ها یا بدهی به آنها، زندانی ش��ود یا اینکه تحت فش��ارهایی قرار گیرد که به طور کلی قید 
تولید و فعالیت در حوزه های مولد را بزند. رئیس مجمع فعالان اقتصادی با بیان اینکه دولت باید برای حمایت از 
واحدهای تولیدی به صورت جدی وارد عمل شود، گفت: در صورتی که عدم همکاری بانک ها با واحدهای تولیدی 
ادامه داشته باشد، تا ماه آینده علاوه بر اینکه شاهد کاهش ظرفیت تولید خواهیم بود، بلکه خواهیم دید که تعدیل 
نیرو در بخش صنعت نیز اتفاق خواهد افتاد. حسینا افزود: آنچه در طرح حمایت از کارخانجات و واحدهای صنعتی 
و تولیدی مورد توجه قرار گرفته بود، ممنوعیت بازداش��ت و حبس مدیران و سرمایه گذاران واحدهای تولیدی تا 
قطعی شدن حکم در راستای جلوگیری از اختلال در روند فعالیت واحدهای تولیدی بود. همچنین این طرح در 
سالی که با عنوان حمایت و پشتیانی از تولید نامگذاری شده، جلوگیری از تعطیلی واحدهای تولیدی و جلوگیری 
از توقیف و ضبط ماشین آلات فعال و ابزار تولید را دنبال می کرد اما متاسفانه مورد تایید نمایندگان مجلس قرار 
نگرفت. این فعال اقتصادی ادامه داد: واقعیت این است که دستگاه هایی مثل بانک ها سودهای فزاینده ای را در قبال 

ارائه تسهیلات از تولیدکنندگان می گیرند که طبیعتاً این شرایط باید اصلاح شود. 

مدیر کل نظارت بر کالاهای فلزی و معدنی سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، ۲5 روز بعد از انتشار خبر 
افزای�ش قیمت لوازم خانگی، تاکید ک�رده که در حال حاضر 
هیچگونه مجوز افزایش قیمتی برای محصولات لوازم خانگی 

از سوی این سازمان صادر نشده است.
به گزارش ایس��نا، در پی انتش��ار مصاحبه اکب��ر پازوکی، رئیس 
اتحادی��ه لوازم خانگی، درباره افزایش هش��ت تا ۱2 درصدی برخی 
از اقلام لوازم خانگی،  حس��ن اله یاری، مدیر کل نظارت بر کالاهای 
فلزی و معدنی به صورت کتبی توضیحاتی به ایسنا ارائه کرده است. 

یاری تاکید کرده که در حال حاضر هیچگونه مجوز افزایش قیمتی برای محصولات لوازم خانگی ازسوی این سازمان 
صادر نش��ده اس��ت. وی همچنین گفته که درصورت درخواست افزایش قیمت از سوی واحدهای تولیدکننده لوازم 
خانگی، آن ها باید مطابق رویه مرس��وم، مس��تندات بهای تمام شده برای بررسی به سازمان ارائه کنند تا در صورت 

تأیید، پس از تصمیم گیری نهایی در کارگروه تنظیم بازار و ابلاغ به شرکت، قیمت های جدید اعمال شود.
بنابراین به گفته این مقام مسئول هرگونه افزایش قیمت بدون طی مراحل یاد شده فاقد وجاهت بوده و برخورد 

قانونی لازم در این خصوص انجام می شود.
بلاتکلیفی قیمت ها در بازار

اواخر دی ماه رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی اعلام کرد که برخی تولید کنندگان لوازم خانگی در روزهای 
اخیر قیمت محصولات خود را ۸ تا ۱2 درصد افزایش دادند. بیش��ترین افزایش قیمت مربوط به یخچال و فریزر و 

کولر آبی بود و قیمت ماشین لباسشویی و ماشین ظرفشویی تغییری نکرده بود.
بعد از این صحبت ها، این موضوع از س��ازمان حمایت پیگیری و حالا بعد از حدود 2۵ روز پاس��خ داده شده است. 
در این مدت قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی هم گفته بود تولیدکنندگان لوازم خانگی مجوزی برای افزایش 
قیمت دریافت نکرده اند و اگر افزایش��ی صورت گرفته، بدون مجوز بوده اس��ت. همچنین هفته پیش رئیس سازمان 
تعزیرات حکومتی گفته بود گزارشی مبنی بر گرانفروشی لوازم خانگی از سازمان حمایت حقوق مصرف کنندگان و 

اتحادیه ها برای این سازمان ارسال نشده و به محض ارسال، بدون نوبت رسیدگی خواهد شد.
بنابراین مش��خص نیس��ت هنوز هم این اطلاعات برای سازمان تعزیرات ارسال ش��ده یا نه و تکلیف قیمت لوازم 

خانگی چیست.
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